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EDITORIAL

SCURTE CONSIDERENTE DESPRE (IN)CAPACITATEA 

DE LOBBY A PROFESIEI

Cristian Ardelean*

Anul 2024 anunță orizonturi fi nanciar-fi scale tulburi în cadrul profesiei. Cotele de contribuție la sistemul 
Casei de Asigurări a Avocaților fuseseră deja mărite în 2023 și se preconizează să crească din nou, pentru a 
asigura sustenabilitatea sistemului. Problemele curente legate de încasările avocaților nu pot face obiectul 
unei analize atât de succinte.

Cea mai gravă ingerință este însă cea comisă de statul român, care, în căutare de venituri bugetare, 
a încercat să mărească toate impozitele și contribuțiile care puteau fi  mărite fără a agita prea mult apele 
sociale. Și aici intervine, de fapt, marea durere la nivelul tuturor profesiilor liberale, dar cu precădere cea 
care ne interesează direct, legată de avocați.

Aplicarea noilor plafoane de CASS începând cu 2024 va reprezenta un șoc la nivelul profesiei, deoarece 
noua modalitate de calcul lovește cel mai mult în avocații care realizează venituri mici și medii. Simulările 
arată că vom plăti la CASS, în medie, între 5.000 și 15.000 de lei în plus pentru anul 20241), pentru servicii 
de care benefi ciem în exact aceeași măsură ca până acum, adică în eventualitatea apelării la sistemul de 
sănătate publică. În aceste condiții, este mult mai efi cient să renunți la regimul de PFA și să îți deschizi un 
SRL micro2). Problema este că avocații nu au această posibilitate, spre deosebire de alte profesii liberale.

Prima dintre probleme ține de vădita inechitate și este difi cil de înțeles cum Curtea Constituțională a 
înțeles să respingă argumentele aduse de corpul profesional, opinând în esență că legiuitorul are marjă de 
apreciere pentru a stabili politica fi nanciar-fi scală3). 

Fără a intra în detaliile problemei, în condițiile în care organele profesiei au trimis puncte de vedere 
referitoare la diferența semnifi cativă de tratament de care benefi ciază angajații, respectiv liber profesioniștii, 
remarcăm doar modalitatea în care statul român ia de acolo de unde poate, pe principiul baionetei ruse, care 
continuă să avanseze dacă dă de țesut și se oprește dacă simte un perete. 

* Cristian Ardelean este avocat, membru al Baroului Cluj și al colegiului editorial al revistei. Poate fi  contactat la adresa de e-mail 
cristiardelean89@yahoo.com.

1) https://romania.europalibera.org/a/c%C3%A2t-vor-pl%C4%83ti-pfa-urile-la-cas-%C8%99i-cass/32616085.html
2) https://www.luizadaneliuc.ro/din-2024-pfa-urile-platesc-cass-sanatate-chiar-daca-inregistreaza-pierdere-ce-pot-face/
3) https://www.ccr.ro/comunicat-de-presa-18-octombrie-2023/
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De pereți s-a lovit statul când a încercat să supraimpoziteze corporațiile și să reformeze administrația. 
Țesutul suntem noi, o profesie liberală reprezentată prin foarte mulți colegi în Parlament, care nu reușește 
să vorbească pe aceeași voce anterior adoptării unor modifi cări legislative care afectează grav întregul corp 
profesional.

Dimpotrivă, organele profesiei s-au dovedit fi e mai degrabă măcinate și preocupate de alegeri interne 
locale, fi e s-au complăcut în încercarea de a nu supăra prea tare coaliția de guvernare, în ideea că nu vor lovi 
chiar cum doreau să o facă la nivel legislativ. 

Jocul pe alocuri duplicitar s-a dovedit a fi  nu doar inutil, ci și străveziu. Avocații au înțeles prea bine ce 
se întâmplă și au rămas cu un nou gust amar, mai ales cu privire la incapacitatea de a organiza un protest cu 
adevărat serios, coerent și de durată la nivel național. Ziua de 4 octombrie aleasă pentru protest s-a dovedit 
a fi  singulară, trecând aproape pe sub radarul presei și fi ind rapid uitată de memoria publică, capabilă de a 
presa legiuitorul să se răzgândească.

E momentul să înțelegem că, pentru a obține ce dorim, trebuie să folosim capacitatea de lobby pe care 
ar fi  necesar să o avem în Parlament, prin colegii noștri. Altfel, vom fi  mereu „sub vremuri” și orice greutate 
economică la nivel macro va cădea implicit pe umerii noștri. Pentru că suntem un țesut.




